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Projekt ordynacji 
wyborczej w opinii
Rady Społeczno-Gospodarczą

„Trybuna Ludu”  -  N r 26, wtorek 31.1.1984 ł.

Rado Społeczno-Gospodarcza przy Sejmie sformułowała 30.1. br, 
swq opinię o projekcie ordynacji wyborczej, zwracajqc s t.egó l- 
nq uwagę no to nowe, propozycje roiwigzań, które moq j wzmo
cnić system rad narodowych i samorzqdu terytorialnego. Klu
czowe znaczenie, zdaniem rady. będzie mieó zdemokratyzowanie 
trybu wyłaniania kandydatów na radnych, stwarzaiqce ustawo
we ^gwarancje realnego wpływu wyborców na skład rad narodo-

Podkreślono potrzebę dużej 
aktywności przyszłych rad
nych, ieh ścisłego współdzia
łania ze społeczeństwem, za
angażowania w umacnianie I 
rozwój socjalistycznych zdo
byczy narodu polskiego. Wpro
wadzenie do projektu szeregu 
zmian w rezultacie uwzględ- 

enia wielu uwag zgłasza
nych w czasie konsultacji za
łożeń ordynacji — rada od

biera jako wyraz postępują
cej demokratyzacji życia spo
łecznego i liczenia się t  uwa
gami i wnioskami osób i in
stytucji uczestniczących w tej 
konsultacji.

Jeśli jednak chodzi o tryb 
pracy samej Rady Społeczno- 
-Gospodarczej w tej sprawie, 
uważała za konieczne zastrzec 
się. że pracowała nad swa 
(DOKOŃCZENIE NA STR. 2)

Charakterystyka skanowanego obiektu 
Relacja z  posiedzenia Rady Społeczno -  Gospodarczej przy 
Sejmie PRL, na którym jej członkowie dyskutowali na temat 
zmian w ordynacji wyborczej do rad narodowych, 
proponowanych przez rząd.

Fundusze
Europejskie
Program Regionalny

Rzeczpospolita
Polska #  Śląskie. Unia Europejska

Europejski Fundusz 
Rozwoju Regionalnego



„Trybuno Ludu" -  Nr 26, wtorek 31.1.1984 «.

Projekt ordynacji 
wyborczej w opinii
Rady Społeczno-Gospodarczej

Rada Społeczno-Gospodarcza przy Sejmie sformułowała 30.1. br. 
swq opinię o projekcie ordynacji wyborczej, zwracajqc sz.egól- 
nq uwagę na te nowe,propozycje rozwiqzań, które moq j wzmo
cnić system rad narodowych i samorzqdu terytorialnego. Klu
czowe znaczenie, zdaniem rady. będzie mieć zdemokratyzowanie 
trybu wyłaniania kandydatów na radnych, stworza!qee ustawo
we gwarancje realnego wpływu wyborców na skład rad narodo
wych.

Podkreślono potrzebę dużej 
aktywności przyszłych rad
nych, leh ścisłego współdzia
łania ze społeczeństwem, za
angażowania w  umacnianie I 
rozwój socjalistycznych zdo
byczy narodu polskiego. Wpro
wadzenie do projektu szeregu 
zmian w rezultacie uwzględ
nienia wielu uwag zgłasza
nych w czasie konsultacji za
łożeń ordynacji — rada od

biera jako wyraz postępują
cej demokratyzacji życia spo
łecznego i Uczenia się t uwa
gami i wnioskami osób i in
stytucji uczestniczących w tej 
konsultacji.

Jeśli jednak chodzi o tryb 
pracy samej Rady Społeczno- 
- Gospodarczej w tej sprawie, 
uważała za konieczne zastrzec 
się. że pracowała nad swa 
(DOKOŃCZENIE NA STR. 2)



Projekt ordynacji 
wyborczej w opinii
Rady Społeczno-Gospodarczej
(DOKOŃCZENIE ZE STR. I) 
opinią w nadzwyczaj .kr&tkirn 
terminie, beż możności kon
sultacji w sw ^h . śiftęfewis- 
kach. Na posiedzeniu — pro
pozycje zespołu roboczego, 
który zajmował się ordynacją 
w ub. tygodniu, przedstawiła 
Elżbieta Zakrocka z Łódzkich 
Zakładów Przemysłu Baweł
nianego im. Obrońców Poko
ju. Uchwalenie opinii przez 
radę w poniedziałek poprze
dzone zostało wielogodzinną 
dyskusją.

Oto niektóre głosy:
Rolnik z woj ciechanowskie

go Henryk Przygodzkt widzi w 
projekcie ordynacji oosteD w 
stosunku do dotychczasowych 
mechanizmów wyborczych a 
zarazem wyraz wymogów cza
su. Uważa, iż należy przezwy
ciężać nierzadko występujące 
.opinie” , że ..i tak wybie- e 
się ludzi wygodnych władzy” . 
Również Stanisław Stasiak, inż. 
rolnik z woj. włocławskiego 
jest zdania, że proponowana 
ordynacia to istotny krok na
przód. Pyta iednak: .czv nie 
póiść o krok dalei?” . Uważa 
on. że sam tryb wyłaniania 
kandydatów iest demokratycz
ny, wyraża natomiast zastrze
żenia co do sposobu wyborów. 
Pierwsza osoba na liście bę
dzie — iego zdaniem — w ia- 
kiś sposób uprzywileiowana.

Do sprawy ..miejsc mandato
wych”  powracało wielu dysku
tantów. mających zresztą od
mienne poglądy co do ewen
tualnych rozwiązań. Prot. 
Szczepan Pieniążek uważał, że 
sprawy koleiności na liście nie 
należy zostawiać kolegiom wy
borczym i trzeba może nawet 
wprowadzić obowiązek skreś
lania kandydata, na którego sie 
nie glosuje. Jan Faber, rolnik- 
-ogrodnik 7. Krakowa wyraził 
pogląd, że iedna lista wyborcza 
to wyraz ciągłości ustroju PRL. 
ale sposób wyborów może bvć 
wyrazem ciągłości niektórych 
układów terenowych, które nie
raz nie odpowiadała wybor
com.

Rada. większością głosów.
wyraziła w swej opinii zdanie, 
że okład kandydatów na liście 
powinien być alfabetyczny, zaś 
mandat powinien uzyskać ten z 
kandydatów, który otrzymał 
więce.j głosów. W dyskusii nad 
tym sformułowaniem odzwier
ciedliły się i odmienne punkty

widzenia. Szereg osób. orzr- 
pominajac. że ordynacja ni* 
'WŁlStółfiM’.'1- 'róóaobu umieszcza- 
ffta kandydatów na listach, 

i s broniło Doglądu, Iż sura we ko
lejności trzeba pozostawić d* 
decyzii kolegium wyborczego.

Mówiono • niezbędnej więzi 
przyszłych radnych t lokalna 
społecznością. Uznano, iż można 
kandydować do rady. jeśli się 
mieszka !ub pracuje na terenie 
jej działalności. Zwrócono uwa
gę, że wybory powinny sprzy
jać szerokiemu rzeczywistemu 
udziałowi robotników ł chło
pów w sprawowaniu władzy. 
Gerard Wróbel ze Stoczni Gdań
skie! bvł zdania, że ewentual
ne pozbawienie radnego man
datu orzez iego rade narodo
wa powinno sie odbywać z* 
zgoda wyborców.

Z. Tomal przypomniał, że w 
toku konsultacji społecznych 
zgłoszono wiele uwag dotyczą
cych nie tylko samej koncepctl 
ordynacji wyborczej, ale rów
nież szeroko pojętej praktyki 
wyborczej. To, iak ta ordyna
cia. niezależnie od iei ducha 1 
litery, będzie przyieta — po
wiedział zastępca przewodni* 
czacego Rady Państwa — za
leżeć bedzie od praktyki wy
borcze!. od przebiegu całej 
kampanii wyborczej.

Na koniec — sprawa zupeł
nie innei natury. Na posiedze
niu rady oadła propozycja, by 
głosowanie odbyło sie bez ko
perty — ze względów oszczęd
nościowych. Propozycia nio 
znalazła aprobaty rady. zdecy
dował tu wzgląd na tainość 
wyborów.

W poniedziałek Rada Społe
czno-Gospodarcza uchwaliła 
również druga opinie — nt. 
projektu ustawy o gospodarce
energetycznej. Podkreślono że
narastający deficyt energii sta
je się iedna z najważniejszych 
barier rozwoju ekonomicznego 
kraiu. zaś problemy tei gos
podarki dotyczą każdego oby
watela 1 każdej dziedziny ży
cia. Opiniując, generalnie po
zytywnie. oroiekt ustawy, ra
dą sformułowała iednoczeini* 
kilka uwag. M. in. wypowie
działa sie za podporządkowa
niem Głównego Inspektora Go
spodarki Energetycznei premie
rowi. Uzasadnia sie to konie
cznością zapewnienia jednolitej 
polityki energetycznej prowa
dzone: orzez organ ponadresor- 
towy.
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